
" , 
ASZATMARI BERGYILI{OSSAG. 

I. A bűntény. 

Szatmár-Németi sz. kir. város határában el­
tel"ülő réten - - az úgynevezett Dezső-legelőn -
a várostól mintegy 4 kilomételonyire, Papp Ele­
mér gymnasiumi tanuló, Papp Gyula udvari 
földbirtokos 17 éves fia, 1899. évi november hó 
19-én délelőtt meggyilkolva találtatott. 

A hullát Boczán Lászlóné, - Papp Béla, a 
meggyilkolt testvérbátyánál szolgáló bél'esné -
fedezte fel, midőn 1899. évi november hó 19-én 
urának, Szent-Márton község határában fekvő 
tanyájáról Szatmárra indult. 

A béresné ugyanis a város irányában elterülő 
rétet átszelő úton haladva, a tanyától pár száz 
lépésnyire, a gyepen egy embert látott elterülve, 
kinek fej e véres volt. 

Azon hiszemben, hogy az illető ittas és külön­
ben is sietős lévén az útja, a nélkül, hogya fü­
ben mozdulatlanul fekvő emberrel törődött volna, 
Szatmárra ment, hol dolgát elvégezvén, aznap 
délelőtt 1/!9 óra körül férjével együtt - kivel 



160 

Szatmárott találkozott, - tanyai lakásukra visz-
, 

szaindultak. Utközben elmesélte férjének észle-
letét és miután ez a tanyáról a rendes ország­
úton j ött be Szatmárra, tehát azon bizonyos 
férfit nem láthatta, mindketten a réti úton tér­
tek haza és a fent leírt helyen a Boczánné által 
már látott alakot még mindig a földön fekve 
találták. 

Ekkor rosszat sejtve, azon alakot megvizsgál­
ták, kiben a legnagyobb rémiiletükre, uruknak, 
Papp Bélának testvéröcscsére: Elemélore ismer­
tek, kinek feje homlokán át volt lőve és a hulla 
mellett nagy vértócsában nagyobb mennyiségü 
agyvelő volt látható. 

Boczán László és neje e látványtól megbor­
zadva, Papp Bélát értesítendő, annak a közelé­
ben fekvő tany áj ára akartak menni, alig tettek 
azonban vagy 60 lépést, midőn a tanyáról egy 
négyes fogatot láttak velük szembe jönni, mely­
ben gazdáj uk fogatára ismertek. Erre a fogatot, 
melyben Papp Béla ült nejével, bevárták és azt 
megállítva jelentették, hogy a réten egy ember 
fekszik, kinek feje véres, azt azonban, hogy ki­
csoda az illető, nem mondották, nehogy urukat, 
de különösen ennek nejét nagyon megijesszék. 

Papp Béla erre meghagyta kocsisának, hogy 
hajtson oda és nézze meg, nem-e ismeri az ille­
tőt? A kocsis erre mintegy 5-6 lépésnyire az 
alakhoz hajtott és a bakról leszállva pár lépést 

\1 
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tett feléje, de alig, hogy azt jobban szemügyre 
vette, látta, hogy az Papp Elemér. 

Papp Béla a kocsiból j ól kivehette a hullát 
és noha a neje is kijelentette, hogy a férfi mel­
lett fekvő kalap Elemér kalapja, csak akkor 
szállott le a kocsiról, midőn kocsisa j elen tette 
neki, hogy az illető öcscse Elemér, ki meg van 
gyilkolva. 

Papp Béla és neje erre a hullát megtekintet­
ték, de alig 2-3 percznyi ott időzés után Papp 
Gyula (Béla apja) nagybirtokoshoz Udvariba 
hajtattak, kinek Papp Béla az eset körülményeit 
elmondotta. 

Papp Béla ezután nejét visszahagyva, apjával 
kocsin ismét a helyszinére ment és annak meg­
hagyásából (1899. november hó 19-én) délelőtt 
1/211 óra tájban a szatmári rendőrséget a vél'es 
esetről lovas küldöncz által levélben értesí­
tette. 

Ezen értesítés alapján aznap délután 1 óra 
körül a rendőrség részél'ől egy rendőrtiszt meg­
felelő számú rendőrlegénységgel, a helyszinére 
kiszállott, egyidejüleg a szatmári szolgabirói hi­
vatal s az ott állomásozó csendőr-őrparancsnok­
ság is tudósíttatott, minek folytán a csendőrség 
részéről - az örsparancsnok szolgálatban lé­
vén - Madarasi József örsvezető és Gallow 
Ambrus csendőrből állott járőr lett azonnal 
nyomozó szolgálatba kivezényelve. 

Csendör8égi közlemények. I I. 11 
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Midőn ezen j árőr a helyszinére megérkezett, 
már ott találta a rendőrség embereit, kik nem 
rég előttük érkeztek oda, valamint Papp Gyulát 
és fiát Bélát is. 

Mindenekelőtt a helyszini szemle foganatosít-
tatott a következő eredménynyel : 

A hulla Szent-Márton község határában Papp 
Béla tanyájától 675 lépésnyire hanyatt fekvő 

helyzetben találtatott, jobb lába a térdben kissé 
meg volt hajlítva, a bal homlokcsonton lőtt seb 
volt látható, a bőr a puskaportól be volt feke­
títve, bal szemöldöke a fegyver kilövelő lángj á­
tól teljesen le volt perzselve, feje nagy vértócsá­
ban feküdt, a mely mellett nagyo bb mennyiségű 
agyvelő is volt látható. A hullától mintegy 1 
méternyire egy sétapálcza és a meggyilkolt 
kalapja hevert. A meggyilkoltnál egy darab 
zsebóra lánczczal, egy aranygyűrű, egy szivarka­
tárcza és szipka, egy kés és egy kis jegyző-köny­
vecske találtatott, miből következtetni lehetett, 
hogy Papp Elemér nem rablási szándékból öle­
tett meg. 

Ezután a hulla környezete vizsgáltatott át 
aggodó gonddal, azonban sem a helyszinén, sem 
annak közelében bűnjel, vagy oly tárgy, a me­
lyekből magára a bűntény részleteire, vagy a 
tettesek kilétére következtetni lehetett volna, 
nem találtatott. 

A rendőrség kiküldött j ei, habár a helyszinén 
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fegyver nem volt felfedezhető, az eset körülmé­
nyeiből öngyilkosságot állapítottak meg, miről 

még a helyszinén j egyzőkönyv vétetett fel, 
melyet a j elen volt j ál'őr is aláírt. ~ 

Ezek után a hullánál talált tárgyak Papp 
Gyulának átadattak s annak kérelmére a hulla 
elszállítása is engedélyeztetett, minek folyán 
az - Papp Béla egyik szekerén - a közeli 
Oppenheim-tanyára, Papp Bélához szállíttatott 

Ezzel aztán a hivatalos eljárás is befejeztetett 
és a rendőrség, valamint a járőr haza mentek. 

Rövid idő mulva megjelent a helyszinén dr. 
Muhy Zsigmond szatmári körorvos is, ki a hul­
lát alaposan megvizsgálván, megállapította, hogy 
a bal fültő mögött hátul a fej és nyak között 
még egy lőse b van, miáltal az öngyilkosság ki­
zártnak és bűntény jelenségei látszottak fen­
forogni. 

Az Ol'VOS erről jegyzőkönyvet vett fel, és azt a 
bonczvizsgálat elrendelése végett 1899. évi no­
vember hó 19~én a szatmári kir. törvényszék­
nek beterj esztette. 

TeutschHinder Hugó örmester, - a szatmári 
örs parancsnoka - az 1899. november hó 19-én 
este 6 órakór bevonult járőr jelentéséből érte­
sülvén a történtekről és arról, hogy a rendőrség 

* A járőr ezen eljárása, a szolgálati utasítás 7, §. 
értelmében helytelen volt. 

11* 
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által öngyilkosság állapíttatott meg, még mielőtt 
a szatmári körorvos leletéről értesült volna, azon 
körülményből, hogyahelyszinen lőfegyver egy­
általán nem találtatott, de az adott körülmé­
nyekből öngyilkosság elkövetésére okszerűen kö­
vetkeztetni nem lehetett, az öngyilkosság tény­
álladékát bebizonyítottnak és így elfogadhatónak 
nem találta, miért is 1899 november hó 19-én 
este 7 órakor a nyomozás behatóbb teljesítése 
czélj ából a már künt j árt j árőrt újból kivezé­
nyelte és rövid idő mulva maga is a próba­
csendőrrel a j árőr után indult. 

TeutschHi.nder őrmester aznap éjjel Udvariba 
megérkezvén, az elhunyt apjától értesült a kör­
orvos vizsgálatának eredményéről és tőle, vala­
mint menyétől (Papp Béla nej étől) beszélgetés 
közben több oly részletet tudott meg, melyek 
arra engedtek következtetni, hogy Papp Elemér 
egy élete ellen irányuló rendszeres összeesküvés­
nek lett áldozata. 

Eme feltevést azonban egyelőre csak nagyon 
is homályos adatok támogatták, melyek még 
korántsem voltak alkalmasak arra, hogy a nyo­
mozást meghatározott irányba, főleg meghatáro­
zott személyek ellen terelj ék, de összességükben 
mégis elegendők voltak a gyanakvó, minden 
körülményt mérlegelő, körültekintő nyomozó 
közegben a gyanut felébreszteni. Ezen gyanu­
okokra a későbbiekben még rátérünk. 

I 
I 
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A szatmári körorvos jelentése folytán 1899. 
november hó 20-án délután 1 órakor a helyszi­
nére megérkeztek a szatmári kir. törvényszék 
kiküldött jei : a vizsgálóbiró két orvossal, ezen­
kívül Szatmár az. kir. városának főkapitánya és 
a szatmári járás főszolgabirája a bonczvizsgálat 
eszközlése végett. 

Az orvosok tüzetes megvizsgál ás után meg. 
állapították, hogy a halál oka lövési aebrészek 
által okozott agyroncsolás, mely egy 12 mm. 
kaliberű forgópisztoly ból idegen kéz által tett 
két lövés által, melynek mindegyike halálthozó 
volt, idéztetett elő. 

Az első lövés hátulról és közvetlen közelből a 
bal fül mögött, a másik ugyancsak közvetlen 
közelből a bal szemöldök felett a homlokba lett 
irányítva, utóbbi már akkor, mikor az áldozat 
élettelenül a földön elterült. 

A test merevsége és li mutatkozó hullafoltok­
ból az orvosok arra következtettek, hogy a halál 
a bonczolás megejtése előtt 48 órával, vagyis 
november hó t8-án délután 4-6 óra közt kö­
vetkezhetett be. 

A bonczolás alkalmával a hulla fejében az 
egyik 12 mm. átmérőjű ólomlövedék feltalálta­
tott. Ezen lövedék a homlokcsonton áthatolt és 
a bőr alatt megakadt. A golyó mint bűnjel le .. 
foglaltatott és a rendőrségnek adatott át a nyo­
mozás foganatosítása czéljából. A vizsgálóbiró a 
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járór előtt kijelentette volt, hogy a nyomozás 
keresztülvitelére - az ö vezetése alatt - a 
szatmári rendőrség van hivatva, mert a büntett 
városi területen lett elkövetve, ha azonban a 
nyomok a csendőrség felügyelte területre vezet­
nek, erről az örsparancsnokságot értesíteni fogja. 
Minthogy ilykép á csendőrség j elenléte szükség­
telenné vált, a járőrök örsükre bevonultak. 

Bár a szatmári csendőrség ilykép a felelősség­
től teljesen ment és szolgálati eljárásra kötelezve 
nem volt, mégis TeutschHi,nder őrmester, csupán 
csak szolgálati buzgalomból és mély kötelesség­
érzettöl áthatva, saját kezdeményezésére, novem­
ber hó 22-én a szatmári szolgabirói hivataltól a 
nyomozás megindíthatására felhivást eszközölt 
ki magának és annak birtokában a nyomozást 
önállóan, a birói nyomozástól teljesen függetle­
n ül, meg is kezdte. 

II. A nyomozás. 

Az őrmester már akkor, midőn november hó 
19-én először a helyszinén járt, a meggyilkolt 
apjától, Papp Gyulától értesült, hogy 1899. junius 
havában N.-Károlyban feladott névtelen levelet 
k~pott, melyben arra figyelmeztették, hogy j ól 
VIgyázzon magára és gyermekeire, mert nem­
sokára az egész családot kiirt j ák. 

A következő hónapban Horváth János ügyvéd 

• 
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azonban a szent-mártoni határban - Szatmár­
tól mintegy 21/2 kilométernyire - az út men­
tén levő bokrokból hirtelen egy ismeretlen, 
napszámosnak látszó, gubás ember ugrott ki és 
őt a lóról lehúzni akarta. Ekközben azonban 
Szatmár felől kocsizörgés hallatszott, mire a 
támadó megugrott. Elemér a nagy ijj edtségtől 
felindulva, este 1/29 óra tájban érkezett testvér­
bátyja tanyájára, kit nejével együtt az udvaron 
sétálva talált. Ezek csudálkozva kérdezték ki­
jövetele czélját, mire aztán elmondta a történ­
teket. Papp Béla és neje kij elentették, hogy ők 
senkit sem küldtek be hozzá és bátyja felhábo­
rodva a merényleten, vadászfegyverét magához 
véve, Zsoldics Mihály nevű juhászával azonnal 
a helyszinére sietett, megtudandó, hogy ki lehe­
tett a támadó? 

A támadó utáni keresés azonban eredmény­
telen maradt. 

Elemér az éjjelt bátyjánál töltötte és a ven­
dégszo bában hált. 

Alighogy azonban pihenőre tértek volna, Papp 
Béláné iszonyu kiáltásokat hallott a vendég­
szobában, mire alvó férjét felköltötte és fel­
kérte, menjen be a szobába és tudja meg, mi a 
baj, férje azonban erre azt mondta, hogy Ele­
mér bizonyára álmában kiabál. 

Midőn azonban a sikoltás ismétlődött és most 
már Elemér hangja is kivehető volt, férje lám-

" 



elmesélte, 
ablakot 

.. obába, mászott, 
hogy iS a, 

Ittm marad Oa szobá 
Bá.tyja kinevette 

Ya16szinüleg nyitva 
Mél, Elemér csak 
kivánságára hozzáj 
6 szobájukban ve 
ellenezte, mondván, 
vinu lenni. 

Elemér ezen ......... " 
bátyja. kocsiján Sza 
adóivaJ a tör:tén~te.~ .. 
tottá.k neki haza 
ka.p irásbeli felbi 
jöDnek érte. 

Papp Gy •• la, 

ugyanily 



170 

váltig hangoztatta, hogy az egész csak egy 
g.oromba élcz lehet, melyet egy arczátlan egyén 
engedhetett meg magának és lebeszélte öt a 
hivatalos eljárás igénybevételétől, minélfogva az 

tényleg mellőztetett is. 
A névtelen levelek és a fentebb leírt - bár 

eredménytelen - támadás a nyomozó őrmes­
terben azon feltevést keltette, hogy Papp Elemér 
valószinüleg egy már régebben tervezett bűn­
tény áldozata lett, melynek végrehajtása már 
szeptember 28-án megkiséreltetett és hogy az 
akkor is csak közbejött akadály által hiusult 

meg. 
De mi lehetett a bűntény indító oka? 
Miután a hulla ki nem fosztatott és így rabló­

gyilkosság tényálladékafenn nem forgott, Teutsch­
Hi,nder őrmester a tett elkövetése rugój át boszu 
művének tartotta és eleinte a nyomozást ily 
irányban vezette. 

A puhatol6dzások azonban ezen feltevést 
megczáfolni látszottak, mert Papp Elemér igen 
jó magaviseletü és jellemes ifjú volt, ki ezen jó 
tulajdonságainál fogva úgy hozzátartozói, mint 
iskola társai és barátai, de a cselédség körében 
is általános népszerüségnek örvendett, ki visel­
kedése és cselekedetei által nem szolgáltatott 
senkinek sem okot gyűlöletre, főkép oly fokban, 
bogy az illető vele szemben még gyilkosságra is 
vetemedj ék. 
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különös gyanura egyik sem adott okot, a tett 
elkövetésére nézve pedig a kikérdezettek közül 
felvilágosítást vagy a legcsekélyebb utbaigazítást 
senki sem adott. 

TeutschHinder őrmester még november hó 
19-én Papp Gyula házánál, annak menyétől, 

Papp Bélánétól értesült, hogy nevezett és férje 
a gyilkosság idejében nem voltak tanyájukon, 
mert november tS-án délután 4_1/~5 óra táj­
ban négyes fogaton, melynek kocsisa Puskás 
János volt, sógorukhoz Papp Jánoshoz Batiz­
Vasváriba hajtattak, honnan éjfél: 12 óra tájt 
tértek vissza tany áj ukra, még pedig Papp Béla 
parancsára nem az országúton, mely akkol'tájt 
sáros volt, hanem a réten át. 

Alig haladhattak pár száz lépést, midőn egy­
szerre a két első ló félreugrott és nyugtalan­
kodni kezdett, mire a kocsis körültekintve a 
holdvilágos éjszakában, a kocsitól mintegy 10-15 
lépésnyire egy emberi alakot látott a gyepen 
fekve, kire a kocsiban ülőket is figyelmeztette, 
de Papp Béla azon kijelentéssel, hogy az illető 
részeg, megparancsolta kocsisának, hogy haj tson 
tovább. A mint az alak mellett elhaladtak, 
látták, hogy az illető ruházat ja után itélve, uri 
ember lehet s látták, hogy kalapja is nem messze 
tőle a földön hever, de a holdvilág daczára az 
illetőt fel nem ismerhették. 

A nyomozó őrmesterben már ekkor azon 
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meggyözödés vert gyökeret, hogy a gyilkosságot 
nem vidéki egyén követhette el, ennek folytán 
különös gonddal iparkodott a nyomokat a Papp 
család hozzátartozóiban és nevezetesen annak 
cselédségénél feltalálni. 

Papp Béla cselédei közül különös figyelmet 
keltett Zsoldics Mihály, ki nála mint juhász 
volt alkalmazva. Ezen egyén mint közártalmu, 
a csendőrség részéről két ízben elkövetett gyil­
kosság gyanuja és orvvadászat miatt is már 
régóta megfigyelés alatt állott és általában a 
közbiztonságra nézve veszélyesnek tartatott. 

Ezen egyénről úgy mult jánál, mint különösen 
jelleménél fogva bármily bűntény elkövetését 
fel lehetett tételezni, ezért kikérdezése különös 
gonddal foganatosíttatott, de miután a bűntény 
elkövetésekor hollétét ép ura Papp Béla által 
igazolta és irányában positiv gyanuokok fel 
nem merültek, őrizet alá vétele nem volt foga­
natosítható; de azért ennek daczára családjával 
együtt a legéberebb figyelemmel kisértetett, úgy 
ő mint családja több izben kikérdeztetett, mind­
amellett ellene az esettel összefüggő gyanuokok 
nem voltak megállapíthatók. A nála egy alka­
lommal feltünés nélkül foganatosított házmoto­
zás alkalmával ágyában elrejtve egy 12 mm. 
kaliberü forgópisztoly találtatott, mely azonban 
már régóta hasznavehetetlen volt. 

Az őrmester látva azt, hogy ezen irányban 
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legalább egyelőre nyomon nem haladhat, a 
puhatolást szélesebb körre kivánta kiterjeszteni, 
mire nézve öt egy különös rejtélyes lelet is 

ösztökélte. 
Ugyanis Papp Elemérnél a többiek közt egy 

zsebkönyvecske (Notez) is találtatott, mely annak 
idején apjának lett kiszolgáltatva. Az őrmester 
ezen notezt átvizsgálta és azt tapasztalta, hogy 
az az elhunyt által csinos kézirással, nagy gond­
dal és tisztán volt vezetve, a zsebkönyv közepe 
táján azonban - hol a lapok még iratlanok 
voltak - feltünő nagy betükkel és kuszáltan 
ezen bej egyzés volt olvasható: 

(cPapp Zoltán Petőfi-utcza 42.)} 
Az örmestert ezen bej egyzés különösen érde­

kelte és önkéntelenül kérdezte önmagától, miért 
és mikor irhatta az elhunyt ezen bejegyzést, 
holott Papp Zoltánnak - ki neki unokabátyja 
volt - lakását j ól ismerte, és nem lehet-e az oko­
zati összefüggésben magával a bünténynyel is ? 

Papp Elemér akkor, midőn a czímet reszkető 
kézzel irta, nagyon meglehetett ij edve, vagy 
nagyon izgatott lehetett, mit azon körülmény is 
tanusított, hogy már az első betünél letört az 
irónnak hegye és azontúl kettősen látszottak a 
vonások . 

. ~ogy juthatott tehát ily kedélyállapotba és 
ml Izgathatta fel őt annyira? 

Az őrmester Papp Zoltánt, kit különben sze-
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meggyőződés vert benne gyökeret, hogy a gyil­
kos csakis a Papp család viszonyaival ismerős 
egyén lehetett, tehát a tettes okszerüen legin­
kább a család alkalmaz ott j ai közt volt kere-
sendő. 

A cselédség közül: Barabán László, - Papp 
Béla gazdája, - 1899. november 25-én előadta, 
hogy Papp Béla, Elemér és Zoltán igen jó 
viszonyban éltek egymással, szerették egymást, 
perpatvart köztük sohasem észlelt. 

Papp Zoltánt csak 1899. junius hó óta ismeri, 
mert ekkor kezdett Papp Béla tanyájára járni, 
eleinte gyérebben, később azonban mind sűrűb­
ben, végre mindennapos lett a tanyán, segéd­
kezett a gazdaságban és igen gyakran j ál·t be 
urával kocsin Szatmárra és másfelé is. Papp 
Zoltán kocsisát és lovait, úgyszintén Papp Zol­
tánnak Szatmárott élő családját is Papp Béla 
tartotta ki részint készpénzzel, részint mezei 
terményekkel. 

1899. november hó 17 -én Papp Zoltán a ta­
nyán tartózkodott, 18-án reggel Papp Bélával 
együtt annak kocsiján Szatmárra hajtattak. Papp 
Zoltán csak 19-én délután 1/25 órakor jött újból 
a tanyára, tehát a gyilkosság idejében nem 
volt ott. 

Puskás János, - Papp Béla parádés kocsisa, -
előadta, hogy 1899. évi november hó 18-án 
reggel Papp Bélát és Papp Zoltánt Szatmárra 
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vitte kocsin és ura parancsára anyósa: Nagy 
László alispánné udvarába hajtott. Papp Béla 
és Zoltán együttesen a városba mentek, honnan 
ura úgy egy óra mulva egyedül jött vissza, be­
ment anyósához, de onnét csakhamar a tanyára 
visszahajtatott, hová délelőtt 10 óra tájt érkez­
tek meg. Délután 1/25 órakor Papp Bélát és 
nejét Batiz-Vasváriba vitte Papp Jánoshoz, hon­
nan éjfél körül érkeztek vissza a tanyára. 

Térti útjukban a réten fekvő ember feltalálá­
sának körülményeit ép úgy adta elő, mint azt 
Papp Béláné az őrmesternek már előzőleg el­
mondta volt. 

Végső Mihály - Papp Béla kondása - elő­
adta, hogy ura 1899. november 18-án délután 3 
óra tájt sokat beszélt Zsoldics Mihálylyal, de 
hogy mit beszélt vele, nem tudja. 

Az őrmester ezen nyomozás alkalmával meg­
állapította, hogy a gyilkosság szinhelyén talált 
sétabot Papp Zoltánnak képezte tulajdonát, mit 
külön ben ez nem is tagadott, állítván, hogy azon 
butot Papp Elemér egy szivarka tárcza ellené­
ben tőle elcserélte, illetve elkérte. 

Miután ilykép a nyomozó őrmester a gyilkos­
ság előtti időben közvetlenül történtekre nézve 
eléggé tájékozta magát, a puhatolódzást azon 
körülmény tisztázására irányította, hogy 1899. 
szeptember 28-án ki vihette be az elhunythoz a 
Lili nevü lovat és ki lehetett azon gubás ember, 

CSendór8égi közlemények. ll. 1 ~ 



178 

ki őt a lóról lehuzni akarta, miután ezen ese­
mény a későbbi gyilkossággal okozati össze· 
függésben látszott lenni és az akkori támadó a 
gyilkos személyével azonos lehetett. 

Most már határozott formában felvettetett 
azon kerdés is, kinek állott érdekében Papp Ele­
mér megölése, mert azon feltevés, hogy neve­
zett boszunak esett volna áldozatul, abeszerzett 
adatok alapján valószinütlennek látszott. 

A puhatolások 1899. november 26-án vették 
kezdetüket Papp Béla tanyáján, melynek istál­
lój ából ugyanis a ló kivezettetett. 

Miután minden j el arra vallott, hogy a lovat 
csakis a helyi viszonyokkal teljesen ismerős 

egyén vezethette ki a tanyáról, a nélkül, hogy 
annak kivezetését bárki is észrevette volna és 
kinek Papp Elemér lakását is ismernie kellett, 
ugyanazért a Papp Elemér személye elleni táma­
dás elkövetésével, illetve annak bünrészességé­
vel csakis Papp Béla tanyáján lakó egyének vol .. 
tak okszerüen gyanusíthatók, kik között volt 
most már a gyilkos is keresendő. 

Az őrmester erre nézve megállapította, hogy 
Papp Béla összes cselédsége, Janki Mihály gu­
lyás és Zsoldics Mihály juhász kivételével a kér­
déses napon (1899. szeptember 28-án) uruk 
parancsára este 7-től fél 9 óráig a magtárban 
dolgoztak. 

Megállapíttatott továbbá, hogy az elvitt ló a 

, 
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80 lépés hosszú istálló épület legszélsőbb részé­
ben egyedül volt elhelyezve, a kantár ezen is­
tálló ellenkező végében lévő istállóban (hol ft, 

parádés lovak állottak), a nyereg pedig az ezen 
épülettöl mintegy 20 lépésnyire fekvő zárt nyer­
ges kamrában tartatott, melynek kulcsa Papp 
Bélánál szokott lenni. 

Darabán László gazda erre nézve ugyan ki­
jelentette, hogy a kérdéses nap este felé zsákok­
ért a kamrában járt, de határozottan nem tudja, 
vajjon azt bezárta- és a kulcsot a többi kulcsok­
kal együtt gazdájának átadta-, vagy pedig a 
kamrát a sietségben nyitva felejtette-e? 

Megállapíttatott továbbá, hogy Papp Elemér 
lakását csakis Puskás János parádés kocsis 
ismerte, a ló és alószerszámok elhelyezéséről 
pedig Darabán László gazda és Tóth József osto­
ros tudott, de ezek tisztességes, j óravaló egyének 
voltak és már azért sem voltak gyanusíthatók, 
mert Papp Elemérnek a tanyára való megérkez­
téig együttesen a magtárban dolgoztak. 

Janki Mihály gulyás a kérdéses napon alibijét 
nem igazolhatta, mert bár azt állította, hogya 
kérdéses napon korán hazament Szent-Márton 
községbe, a hol éjfél után 2 óráig tartózkodott, 
ezen állítását neje megczáfolta. Ennek folytán, 
mert nem volt kizárva, hogy a tett elkövetés é ben 
részes, ellentmondó vallomása alapján novem­
ber 30-án letartóztattatott és tényvázlat mellett 

12* 
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a szatmári kir. törvényszéknek átadatott. A le .. 
folytatott nyomozás során azonban ellene a fel­
soroltakon kívül más gyanuok nem volt besze­
rezhető. 

Végső Mihály kondás, ki Papp Béla tanyájá­
tól mintegy 100 lépésnyire fekvő sertésszálláson 
tartózkodott, azt adta elő, hogy Papp Béla a ló 
elővezetése idejében (1899. szeptember hó 28-án) 
este 3/49 órakor a sertésszálláson egy két csövü 
vadász fegyverrel felfegyverkezve megj elent és 
tőle kérdezte, hogy hol van Zsoldics Mihály 
juhász, mire ő azt felelte, hogyajuhoknál, 
melyek tőle alig 20 lépésnyire legeltek. Papp 
Béla erre megparancsolta neki, hogy rögtön 
menjen a kijáró útra, de hogy mi czélból, azt 
nem mondta, mire ő a parancsnak engedelmes­
kedett és útközben hallotta, hogy ura Zsoldics 
nevét kiabálta. Jött-e azonban Zsoldics tiL hivásra, 
vagy nem, azt ő nem látta. A kijáró úton jó 
ideig állott, minthogy azonban nem j ött senki­
sem, és mert kirendelése czélját sem tudta, 
visszament a tanyára, melynek udvarán Papp 
Bélánét, Papp Elemért és Darabán Lászlót látta, 
kiktől értesült, hogy mi történt Papp Elemérrel. 
Nemsokára rá Papp Béla Zsoldicscsal a mező 
felől a tanyára megérkezett. Utóbbin - mint . 
rendesen este - guba volt. 

TeutschHinder őrmesterben már ekkor gyanu 
támadt, hogyameggyilkoltat saj át rokonsága 
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tette, vagy tétette el láb alól, mert a tett boszu 
műve nem lehetett, legalább az ez irányban be­
vezetett nyomozás ezen feltevésre a legcsekélyebb 
gyanuokokat sem szolgáltatott, ennekfolytán a 
tett elkövetésének rugóit magánérdekben kellett 
keresni, ez pedig csak az elhunyt legközelebbi 
családtagjait érdekelhette. 

Az összes családtagok közül leginkább az el­
hunyt bátyja, Papp Béla, és unokatestvére, Papp 
Zoltán adtak okot gyanura magaviseletük által, 
bár ezen gyanuokok még nagyon homályosak 
voltak és ekkor maga a nyomozó sem hitte, 
hogy feltevése helyes alapra van fektetve, mind­
amellett a helyzetszülte kényszerüségből meg­
indította a nyomozást ez irányban is. A nyo­
mozó őrmesternek igen nehéz helyzete volt, 
mert a Papp-család egyike volt a legtekintélye­
sebbnek a megyében, kikkel számos más előkelö 
család rokonságban állott, jogosult volt tehát az 
őrmesternek legmeszebbmenő elővigyázata, ne­
hogy elhamarkodott fellépés által egy eddig 
köztiszteletben álló család megbélyegeztessék. 

Teutschlander őrmester mindenekelőtt Papp 
Béla anyagi viszonyainak kipuhatolás ához fogott. 

A szent-mártoni község előljáróságánál meg­
tudta, hogy Papp Béla el van adósodva, birtoka 
meg van terhelve, de hogy hová és mennyivel 
tartozik, nem tudta, vagy nem akarta senki sem 
megmondani. 
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Itt értesült arról, hogy Papp Bélának bizalmi 
közvetítője Lázár Móricz szentmártoni árendás, 
kinek sokféle szivességet tett. Utóbbi Papp Béla 
viszonyai felől kikérdez tetvén, semmiféle fel­
világosítást sem adott, bár viselkedéséből látható 
volt, hogy titkol valamit. ~ 

Az őrmester e köz ben nem hagyta figyelmen 
kívül Papp Béla cselédségét sem és újabb beha­
tóbb kikérdezések által igyekezett a bűntény 

homályos részleteit felderíteni. 
Végső Mihály kondástól értesült, hogy Zsol­

dics Mihály igen veszedelmes ember, e mellett 
ravasz, öS8zeférhetlen és vérengző természetü, 
ki Czeisberger Péter igás kocsist, Boczán László 
bérest és Kukuját György kerülő t is már több 
izben megöléssel fenyegette. E miatt 1899. év 
tavaszán az összes cselédek Papp Bélát arra 
kérték fel, hogy bocsássa el szolgálatából Zsol­
dicsot, inkább minden cseléd elenged béréből 

10 koronát, de Papp Béla ezt megtenni nem 
volt hajlandó. 

Előadta még, hogy a gyilkosság napján: 1899. 

* Mint később kiderült ezen egyénnek tényleg tudo­
mása volt arról, hogy Papp Elemért ki ölette meg, a 
mennyiben Papp Béla letartóztatása után önként jelent- \ 
kezett a vizsgálóbirónn.l, hol előadta, hogy nevezett a 
nyár folyamán többször akarta őt rábírni arra, hogy 
gyilkolja meg öcscsét és ezért 20,000 koronát igért 
neki, ő azonban erl'e nem vállalkozott, sőt Papp Bélát 
sötét tervéről mindenáron lebeszéini iparkodott. 
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november IS-án d. u. 1/25 óra tájban a rét felöl 
egy kétlovas kocsi érkezett a sertés-akolhoz, hol 
ö foglalatoskodott és annak ismeretlen tulaj­
donosa öt Zsoldics juhász holléte felől kérdezte, 
kinek számára egy elhullott lovat hozott. Erre 
Zsoldicsot a tanyáról kihivta, ki felesége és két 
fia társaságában ki is j ött, a dögöt megvette, 
mire aztán családjával együtt visszatért a ta­
nyára. Este S óra tájban felkereste őt Zsoldics a 
sertéseknél, kérve őt, segítene neki lakásán 
kukoriczát fosztani, mire Zsoldics lakására el is 
ment, hol ennek családján kívül még Darabán 
László gazdát is találta, kiknek társaságában 
este 9 óráig tengerit fej tegetett. Este 9 órakor ö 
és Darabán lakásukra tértek és lepihen tek. 

Végső Mihály Zsoldicsnak a gyilkosság nap­
ján honn tartózkodását feltünönek tartotta, mert 
a juhok akkor nem a tanya körül, hanem attól 
mintegy 13 kilométernyire a szatmári határban 
legeltek és akkor a juhok felügyeletével fiát, 
Lászlót, bizta meg. 

Azon gyanunak is adott kifejezést, hogy akkor, 
midön gazdája a hátas ló elvezetése és Papp 
Elemér megtámadtatása alkalmával a sertés­
szálláson megjelent és őt a kijáró útra küldve 
Zsoldicsot kereste, nevezett aligha lehetett a 
juhoknál, mert ha ott lett volna, a kiáltást Ca 
juhok alig lévén 20 lépésnyire a sertésszállás­
tól) hallania és arra felelnie kellett volna. 
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V égső Mihály eme fontos vallomása az ör­
mester meggyöződését és abbeli feltevését, hogy 
Papp Elemér megtámadój a és gyilkosa aligha­
nem Zsoldics személyében keresendő, megerősí­
tette, de ekkor felmerült azon kérdés: hogy mi 
indíthatta Zsoldicsot, kinek Papp Elemér soha­
sem vétett, ily bűntény elkövetésére, midőn a 
hulla ki nem raboltatott? 

Most már, hogy a követendő irányra nézve 
némi támpontok álltak rendelkezésre, Teutsch­
Hinder őrmester lázas tevékenységgel látott 
hozzá, hogy a rejtélyt minél jobban és minél 
több oldalról megvilágítsa. . 

, 
Ujból kihallgatta tehát Papp Béla összes 

cselédségét, kik közül Czeisberger Péter Zsol­
dicsot veszedelmes embernek jelezte, ki őt, de a 
többi cselédséget is többször megöléssel fenye­
gette. 

Darabán László előadta, hogy Zsoldics őt 

szeptember tS-án este 6 óra tájban hítta laká­
sáTa kukoriczát fosztani, hol este 9 óráig tar­
tózkodott, s aztán V égsővel együtt lakásukra 
tértek. 

Az eddigi nyomozás adataiból megállapítta­
tott, bogy a gyilkosság délután 4 és 6 óra közt 
hajtatott végre. Darabánt Zsoldics este 8/,6-6 
óra körül kereste fel, a dögöt hozott ismeretlen 
egyén pedig este 5 óra körül indulhatott a 
szalmakazalok mellől Szatmárra, még pedig a 
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réti úton, tehát azon irányban, melyben Papp 
Elemérnek j önnie kellett. 

A lódögöt szállitott ismeretlen egyén kikér­
dezése tehát felette fontosnak mutatkozott, már 
azért is, hogy megállapíttassék, tényleg talál­
kozott-e a fuvaros Papp EleméreI és ha igen 
egyedül vagy kinek társaságában látta őt, mert 
minden jel oda mutatott, hogy a félénk termé­
szetü és úgy szülei mint szállásadója által óva­
tossá tett ifjú nem egyedül és csak sürgős okból 
mehetett ki a városból bátyja tanyájára. 

Zsoldics Mihály az alibire nézve azt adta elő, 
hogy nov. 18-án este 5-6-ig családja körében 
tartózkodott, mit családja tényleg igazolt is. 

Előadta, hogy a döglött lovat egy ismeretlen 
egyéntől vásárolta, kivel nov. 16-án a szatmári 
baromvásártéren véletlenül találkozott. Ezen 
egyént ő csak egyszer látta és sem nevét, sem 
lakhelyét nem ismeri. ~ 

Ezután a lódögöt szállított ismeretlen egyén 
után széles körü nyomozás indíttatott, de az 
eredményhez nem vezetett. 

TeutschHi,nder őrmester nyomozás közben 
november 24-én Kukuját Gyö rgytől , - Papp 
Béla kerülőjétől értesült, - hogy Zsoldics 
Mihály 15 éves László fia előző napon előtte 
akkép nyilatkozott, miszerint Tóth József ostoros 

* Mint kéelSbb kiderült ezen állítása is valótlan volt. 
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neki azt mondotta volna, hogy ö tudja, ki vitte 
be szept. tS-án a Lili nevü lovat Szatmárra. 

Zsoldics László eleinte tagadta ugyan a neki 
tulajdonított nyilatkozatot, de később megerősí­
tette azt nemcsak, hanem azt a tagadásban lévő 
Tóth József ostorossal történt szembesítés alkal­
mával is fentartotta. 

Tóth József ezután arra való tekintettel, hogy 
a hátas lovat ő gondozta, hogyalószerszámok 
elhelyezését kivüle csak Papp Béla és Darabán 
László ismerték, végül tekintettel gyanus ki­
j elentésére is, miután bünrészessége nem volt 
kizártnak tekinthető, 1899. november hó 30-án 
letartóztatott és tényvázlat mellett a szatmári 
kir. törvényszéknek átadatott. 

November 27-én TeutschHinder őrmester el­
határozta, hogy Papp Béla házánál a bűnj el 
után házmotozást tart, melyet tényleg fogana­
tosított is. Aházmotozás foganatosításának alap­
jául szolgáltak: Papp Béla kétes viselkedése, a 
tett elkövetésével leginkább gyanusítható Zsol­
dics Mihálylyal való bizalmas viszonya és szá­
mos apróbb gyanúkörülmény, melyek összessé­
gükben elegendők voltak arra, hogy a gyanut 
Papp Béla iránt felkeltsék és indokolttá tegyék. 

A ház motozás alkalmával Papp Béla birtoká­
ban 4 drb. forgópisztoly és egy kétcsövü hátul­
töltő vadászfegyver találtatott. A forg6pisztolyok 
közt volt egy 11 mm. lovassági tiszti forgópisz-
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toly is két darab élestölténynyel, melynek csö­
vén 3 lencsenagyságu vérnyomhoz hasonló folt 
volt látható. Ezért a forgópisztoly elkoboztatott 
és szakértőileg megvizsgáltatott, midőn is kitünt, 
hogy ezen foltok tényleg '\érnyomok. Ennek 
folytán a pisztoly nov. 27-én a szatmári kir. 
törvényszékhez jelentés kiséretében beszolgál­
tatott. 

Miután a nyomozás Papp Béla tanyáján a 
gyilkosság ténykörülményeire nézve nem szol­
gáltatott eléggé világos adatokat, Teutschlander 
őrmester elhatározta, hogya nyomozást Szat­
márott folytatja oly irányban, hogya meggyil­
kolt kivel érintkezett legutoljára, mikor, honnan, 
és mily ezéIból indult ellakásáról bátyja tanyá­
jára. Ez alkalommal behatóan kivánt foglalkozni 
Papp Zoltán személyével is, kit azóta, hogy élet­
körülményeit megismerte, gyanuba vett, mely 
gyanuját a meggyilkolt j egyzőkönyvecskéj ébe 
tett bejegyzés még jobban megerősítette. 

Markos Imre főgymnáziumi tanár és neje 
előadták, hogy a gyilkosság napj án lakásukon 
megjelent Papp Zoltán, ki a kisvártatva haza­
térő unokaöcscsét a kapu alá hítta és ott vele 
félóráig beszélgetett, de hogy mit, nem tudj ák. 
Ebéd közben Elemér arra kérte őket, engedjék 
el nagybátyjához, ki öt délután 1/!3 óI'ára uzson­
nára meghivta. Markos tanár ezen kérést feltii­
nőnek találta és meg is kérdezte Elemértöl, 
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hogy miért nem szólt erről neki Papp Zoltán 
midőn vele beszélt? Elemér azt felelte, hogy 
valószinüleg azért nem szólt nagybátyja, mert 
nagyon szégyenlős. Markos erre a távozásra az 
engedélyt megadta oly kikötéssel, hogy Elemér 
d. u. 4-1/25 órakor hazatérni tartozik. Papp 
Elemér d. u. 2 órakor távozott ellakásáról és 
azóta többé nem látták. 

Előadták még, hogy 1899. szeptember havá­
ban - egy vasárnapi napon - Papp Béla be­
küldte kocsij át Elemérért, ki másnap betegen 
jött haza. 

Betegsége oka felől kérdeztetvén, felhozta, 
hogy bátyja tanyáján szilvával kinálták meg és 
bár ő enni nem akart, testvérbátyja és unoka­
bátyja folyton kinálgatták, úgy hogy kénytelen 
volt a szilvából enni, mitől rosszul lett. 

Ezekután Papp Zoltán kikérdezésére került 
a sor, ki előadta, hogy a gyilkosság napján azért 
kereste fel unokaöcscsét, hogy megtudja tőle, 

nem-e megy haza Udvariba szüleihez, mert 
apjának szemüveget akar küldeni. Elemér tagadó 
válaszára pár percznyi időzés után távozott. 
Délután 1/!3 órakor felkereste őt öcscse, velük 
uzsonnázott és 4-5 óra tájt azon kijelentéssel, 
hogy szinházba megy, eltávozott. A szinházi 
jegyre tőle 40 fillért kért, mit ő adott is, s az­
zal együtt mentek a szinház irányában. U tköz­
ben elváltak, ö aztán felkereste először Freund 
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terménykereskedőt, aztán Kauffmann Dávid 
kereskedőt, majd a vasuti állomásra indult azon 
czélból, ha egy ismerős udvari lakosra talál, 
annak a Papp Gyula számára vásárolt szem-, 
üveget kézbesítés végett átadja. Utközben talál-
kozott Kubinyi Laj os katasteri mérnökkel is, 
kitől kérdezte, hány óra van, mert az övé meg­
állott. Ekkor a mérnök órája 1/~5-öt mutatott. 
Avasuti állomáson d. u. 5 órakor Zoltán Pál 
vasuti hivatalnokkal, majd özv. Indre Máriával, 
ennek László nevü fiával és Déry István joghall­
gatókkal beszélgetett. Este 1/27 órakor vissza­
ment a városba, 3/,7 órakor betért Rácz Péter 
szíjgyártóhoz, 1/~8 óra tájt Horváth János föld­
birtokost kereste fel, de minthogy nem volt 
honn, haza ment. 

A helyszinén talált sétabotra nézve előadta, 

hogy az tényleg az ő tulajdona volt, melyet 
Elemér már régen kért tőle. Midőn nevezett 
szeptember t8-án nála volt, ismét kérte tőle a 
botot, melyet aztán egy szivarkatárcza ellenében 
elcserélt vele. 

N ej e épúgy adta elő a dolgot azon különb­
séggel, hogy Elemér eltávozásakor egy t O koro­
nást mutatott fel, mondván: (C Látja, Zoltán 
bácsi, nekem van pénzem, ha kell, adok belőle 
magának is). Valótlanság tehát, hogy Papp 
Zoltán Elemérnek szinházi j egyre 40 fillért 
kölcsön adott volna. 
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Pa,pp Zoltánnak a gyilkosság idejében alibi­
jére nézve kikérdezett tanuk közül Kubinyi 
mérnök azt állította, hogy P2,pp Zoltán vele 
nem 18-án, hanem 17 -én d. u. 4-5 órakor 
beszélt. 

Kaufmann kereskedő igazolta, hogy Papp Zol­
tán nem lS-án, hanem ll-én járt nála egy 
váltó kifizetése végett. 

Indrené, ennek fia, és Déry István igazolták, 
hogy Papp Zoltánnal november t8-án este 1/27 
óra tájt találkoztak a régi vasuti állomás épü­
lete előtt. Ekkor az új állomás felőli irányból 
jött. Indre Lászlónak feltünt Papp Zoltán czél­
nélküli járása-kelése, miközben számos embert 
megszólított, úgy hogy hazamenőben anyja és 
barátja előtt azt a megjegyzést tette, hogy 
Papp Zoltán épúgy viselkedett, mintha alibit 
keresne. 

Papp Zoltán által hivatkozott Freund és Zol­
tán Pál az 5 óra előtti időre, Rácz és Horváth 
cselédje a 7 óra utáni j.dőre Papp Zoltán alibi­
jét tényleg igazolták. 

Zoltán Pál vasuti hivatalnok egy későbbi ki­
kérdezésénél vallomását oda módosította, hogy 
ő a gyilkosság napján nem d. u. 5, hanem 6 
órakor beszélt Papp Zoltánnal és csak azért 
mondott előző kikérdezése alkalmával valótlan­
ságot, mert erre Papp Zoltán nagyon megkél,te. 

TeutschHinder Ől"mester már ekkor elhatározta 
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volt Papp Zoltán letartóztatását, melyet aztán 
egy véletlen körülmény sürgősen szükségessé 
tett. 

Ugyanis midőn Oláh Mihály szatmári borbély­
hoz borotválás és hajnyirás czéljából betért, 
várakozás közben egy kártyát látott Papp Zol­
tán jelzéssel. Kérdésére a borbély Sipos Antal 
nevü 14 éves inasa a borbélyok szokott bőbeszé­
düségével előadta, hogy a nyár folyamán bizo­
nyos Helmeczi Endre segéd volt üzletükben al­
kalmazva, kit Papp Zoltán nagyon kedvelhetett, 
mert csak vele borotváltatta magát, ezenkívül 
kocsikáztatta és vendéglőbe is vitte mulatni. 
Midőn egy ily alkalommal ittasan jött be reggel 
az üzletbe, főnöke megpirongatta és ekkor Hel­
meczi azon kijelentést tette, hogy nem nagyon 
reflektál alkalmaztatására, mert ha úgy akarja 
rögtön nyit önálló üzletet, mely czélra Papp 
Zoltántól bármikor kaphat 500 forintot. 

Egy másik alkalommal Helmeczi előtte (t. i. 
az inas előtt) ittas állapotban oda nyilatko2ott, 
hogy bármikor kaphatna Papp Zoltántól 500 
forintot, melyet az nem is perelhetne. 

Teutschlander őrmester ezen vallomás alapj án 
Helmeczit sürgősen felkereste és Papp Zoltán­
nal folytatott viszonyára kikérdezte, ki hosszas 
habozás után végre beismerte, hogy Papp Zoltán 
már akkor, midőn vele megismerkedett, felkérte 
őt, hogy tegyen el láb alól egy fiatal embert és 
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munkájáért először 300, majd 400 és 500 forin­
tokat igért. 

1899. október 1-én ismételte felhivását és fel­
kérte, menjen a Vizi-utcza 19. sz. alatti házba, 
hol Markos tanárnál lakik Papp Elemér VII. 
osztályu gymnázista, kinek adja át azt az üze­
netet, hogy egy kövér nagyságos úr várja őt a 
vashidnál. Ezután menjen vele a hídra és beszél­
getés közben hirtelen ragadja meg és lökje a 
Szamos folyóba és azt is hozzátette, ha nem 
bírna vele, maj d ő is segíteni fogj a, mert ott 
lesz a hídnál eh"ej tőzve. 

Helmeczi azonban daczára a sok rábeszélés­
nek, állhatatosan visszautasította Papp Zoltán 
ajánlatát, mire ez azon kijelentéssel, hogy kap 
rá majd falusi embert, felhagyott azzal, hogy 
Helmeczit bűntársnak megnyerj e. 

Ezen vallomás alapj án Papp Zoltán letartóz­
tatott, ki azonban az ellene felhozott vádakat 
konokul tagadta. 

Később megtört és csak arra kérte az őrmes­
tert, adja őt át a biróságnak. Az őrmester fag­
gató kérdésére annyit mégis mond.ott, hogy ott, 
hol az őrmester a forgópisztoly t találta, (tehát 
Papp Bélánál) ott keresse a tettest is. 

Nyomozás közben sikerült azon egyént is 
feltalálni, ki a gyilkosság napján alóhullát 
Zsoldics lakására szállította . 
. Biró Károly szatmári lakos előadta, hogy rég-
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óta ismeri már Zsoldicsot, kinek többször adott 
el döglött lovakat. 

1899. évi november 17 -én megdöglött egy 
lova, mire Károly nevü fiát kiküldte Zsoldics­
hoz, megtudandó, megveszi-e ez a dögöt? 

Fia Zsoldicsot nem találta honn, ennek nej e 
odanyilatkozott, hogya dögöt, ha azt kisz állít­
ják, megveszik ; másnap délután 3/,4 óra tájban 
fiával elindult hazulról, hogy a lovat Zsoldics 
lakására szállítsa. Miután nagy volt a sár, nem 
az országuton, hanem a réti úton hajtott a ta­
nya felé, melynek közelében a szalmakazlaknál 
a kondással találkozott, ki kérésére Zsoldicsot a 
tanyájáról kihivatta. Zsoldics neje és két fia tár­
saságában meg is jelent, tőle a dögöt 5 forint­
ért megvette, mire azt lerakván, haza indult. 

Térti útjában nem messze a tanyától egy 
ismeretlen diák forma ember közeledett feléjök, 
kinek kezében sétabot volt. Ezen egyén kérdezte 
tőle, hogy a kocsi nem-e Papp Béláé? Tagadó 
válaszára helyében állva maradt, ő pedig tovább 
hajtott. Ekkor 5 óra volt, mit onnan tud, mert 
megnézte óráját. 

A fiatal ember egyedül volt, legalább társasá­
gában senkit sem látott. Fia Károly ugyanígy 
adta elő az esetet. 

Akipuhatolt ténykörülmények után itélve 
TeutschHi,nder őrmester azon következtetésre 
jutott, hogy Papp Elemér lakás áról nem egyedül 

Csend,órségi közlemények . lJ. 13 
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ment ki bátyja tanyájára és hogy kisérője való­
szinűleg Papp Zoltán lehetett, ki őt valamely 
ürügy alatt hazulról elcsalta. 

Bizonyította ezen feltevést azon körülmény is, 
hogy Papp Zoltán unokaöcscsét magához hívta, 
vele együtt ment el hazulról, botja a meggyil­
koltnál találtatott és neve a meggyilkolt jegyző­
könyvecskéj ébe be volt jegyezve. 

Hogy Biró Károly fuvaros egyedül találta 
Papp Elemért, annak csak az lehetett a magya­
rázata, hogy Papp Zoltán a kocsizörgés hallatára, 
nehogy fölismertessék vagy elrejtőzött, vagy 
áldozatát annakelőtte magára hagyva a városba 
visszatért, hogy ott magának alibit szerezzen. 

Papp Elemér egy darab ideig várhatott unoka­
bátyjára, de mert az nem jött, testvérbátyja 
tanyájára igyekezhetett, mert az közelebb volt, 
mint a város és útközben a lesben álló Zsoldics 
Mihály által orozva lelövetett. 

Hogy Zsoldics volt a tettes, azt TeutschHinder 
őrmester a következőkből következtette : 

A tanya a tett szinhelyéig 675 lépésnyire 
feküdt, a tett szinhelyétől a kettős kutig - hol 
t. i. Biró fuvaros Papp Elemért várakozva ta­
lálta - a távolság 482 lépést, innét az ország­
útig 635 lépést, aszalmakazlak - honnét Biró 
Károly elindult - és a kettős kut közti távol­
ság pedig 950 lépést tett ki. 

Biró Károly d. u. 5 órakor találkozott Elemér-
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rel a kettős kutnál, mely 482 lépésnyire feküdt 
a gyilkosság szinhelyétlSl. Ezen távolságot a meg­
gyilkolt legfeljebb 8-10 percz alatt tehette meg 
és így a gyilkosságnak 5-1/,6 óra közt kellett 
történnie, mert ha az akkor végre nem hajtatik, 
a meggyilkolt a 675 lépésnyire fekvő tanyára, 
hová igyekezett, eljuthatott volna . 

.Az 5 és 6 óra közti időben Zsoldics alibijét 
nem igazolhatta, de feltünő volt a sietség is, 
melyet It lódög vásárlásánál tanusított, a mi 
megint csak arra vallott, hogy igyekezett a neki 
már eleve kijelölt helyszinére jutni, boI a tettet 
végrehajtván, azonnal a tanyára visszatért; és ott 
Darabán Lászlót kereste fel, valószÍDüleg, bogy 
alibijét szükség esetén vele igazoltusa. 

Papp Zoltán 1899. deczember hó 2-án dél­
után ! órakor adatott át a szatmári kir. tör­
vényszéknek, hol is a vizsgáló biró előtt bún· 
részességét beismerte és mint tettest 
Jljbj.Jyt, értelmi búnszerzlSkép pedig Papp ...,p., 
~Vede meg9 minélfogva azok elfogására náSfa 
.. biróság az örsparancsnoksápak felhivást adott 

lQindkeUó 1899. deozember hó 3-. 
~&t, •• biróatipak 
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Kiderítette, hogy Darabán László a gyilkosság 
napján délután 5-6 óra közt két lövést hallott, 
de azon hiszemben, hogy kézfogó van alankán, 
a lövésekkel mitsem törődött. 

Alig hogy azonban a lakására ért, oda jött 
Zsoldics Mihály, ki feltünő izgatott állapotban 
volt, felgyürkőzött inguj akkal, úgy, hogy maga­
viselete miatt hozzá kérdést is intézett. Zsoldics 
erre azt felelte, hogy az istállóból egy kis ló­
herét akart lopni, de Czeisberger Péter észre­
vette őt és elfogta. 

A gyilkosság idejében látott egy embert a tett 
Bzinhelyétől a tanya felé futni, ki Zsoldics 
lehetett, de őt a sötétségben fel nem ismerte. 

Czeisberger Péter Zsoldicsnak a lóhere lopásra 
vonatkozó előadását hazugságnak jelentette ki, 
mert ő azon időben Zsoldicsot egyaltalán nem 
látta. 

Ezen ténykörülmények a bjróságnak bejelen­
tetvén, azok szintén lényegésen hozzáj árultak 
ahhoz, hogy Zsoldics Mihály végre megtörjön 
és beismerő vallomást tegyen. 

Zsoldics beismerte, hogya gyilkosságot állí­
tólag nem a Papp Bélától elkobzott és a biró­
ságnak átadott forgópisztolylyal hajtotta végre, 
hanem a melyet Kelner Kálmán szatmári vas­
kereskedötől vásárolt s melyet a helyszinén el­
dobott. A forgópisztoly azonban a legbehatóbb 
kutatás daczára sem találtatott fel. 
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Beismerte, hogy 189~. szeptember 28-án ö 
támadta meg Papp Elemért, hogy megölje, de 
akkori terve - a közeli kocsizörgés miatt­
dugába dőlt. 

Midőn pedig a terv meghiusultát Papp Bélá­
nak, ki öcscse megmenekülése után a támadót 
keresendő felfegyverkezetten hozzá jött, el­
mondta volt, ura őt arra akarta birni, hogy még 
azon éjjel öcscsének, kit a vendégszobában fog 
lefektetni, vágja el a torkát, ő azonban erre nem 
vállalkozott. 

A ténykörülmények azonban arra mutattak, 
hogy Zsoldics a Papp Béla által szándékosan 
nyitva hagyott ablakon át tényleg bemászott a 
vendégszobába, hol Papp Elemér feküdt és csak 
azért nem hajthatta végre a gyilkosságot, mert 
az áldozat felébredt és lármát ütött. 

Beismerte, hogy Papp Elemért unokabátyja 
Zoltán vezette ki a gyilkosság helyére, mit 
onnan tud, mert ezt Papp Béla vele közölte. 

Beismerte végül, hogy a gyilkosságra Papp 
Béla bérelte fel, ki ezért 2000 koronát igért neki. 

A vizsgálat során kiderült, hogy 1899. szep­
tember hó 28-án a Lili nevü lovat maga Papp 
Béla nyergelte és kantározta fel és vezette ki az 
istállóból a szent-mártoni útig, hol Orosz Mihály 
szt.-mártoni lakossal küldte öcscséhez azon 
üzenettel, hogy rögtön lovagolj on haza, mert 
anyja súlyos beteg. 



Kiderült továbbá, hogy Papp Béla és Papp 
Zoltán több izben kisérelték meg Papp Elemér 
meggyilkolását, sőt Papp Béla apj át is ismételten 

megmérgezni akarta. 
Papp Eleméri többször csalták ki álürügy 

alatt az erdőbe, hogy ott meggyilkolj ák, de 
szándékukat különféle közbejött akadályok miatt 
nem valósíthatták meg. 

Egy izben szilvát mérgeztek meg és azt Ele-
mérrel megetették, de a méreg nem hatott és 
Elemér csak rosszul lett. 

Ez akkor történt, midőn Elemér betegen jött 
haza Szatmárra testvérbátyja tanyájáról 1899. 
szeptember havában. 

Más alkalommal Papp Béla strichnynnel mér-
gezett sört itatott meg öcscsével, mitől az iszonyu 
görcsöket kapott, el is ájult, de azért a méreg, 
mert kevés volt, őt még sem ölte meg. 

Más alkalommal Papp Zoltan ki vezette öcs­
csét a szatmári vasuti hidra, hogy onnét a 
Szamosba lökje. A végzetes pillanatban azonban 
Elemér őt szivarkával kínálta meg, mire meg­
sajnálta és nem hajtotta végre a szándékát. 

Egy más alkalommal, midőn Papp Gyulához 
mentek TI dvariba, Papp Béla egy üveg mérget 
adott át Zoltánnak, azon utasítással, hogy ha 
apja a pinczébe borért küldi, azt öntse a borba. 
Miután azonban akkor Papp Gyulának vendégei 
voltak, Zoltán ezt nem merte megtenni. 

I 
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Ebből a méregből készítette aztán Papp Zol­
tán azt a folyadékot, melyet öcscse Endre laká­
sán pálinka helyett megivott és melytől rosszul 
lett. 

III. Az itélet. 

Az országszerte nagy feltünést keltett bűn­
ügyben a szatmári kir. törvényszék 1900. évi 
május hó 23-án fejezte be a végtárgyalást, mely­
nek befejezte után a következő itéletet hozta: 

«( Zsoldics Mihály vádlott, az esküdtszék hatá­
rozata alapján, a büntető törvény 278. §-ába 
ütköző gyilkosság büntettében, mint tettes; 

Papp Béla vádlott pedig a btk. 278. §-ában 
meghatározott gyilkosság büntettében, a btk. 
69. §. 1. pontja értelmében, mint felbujtó; 

Papp Zoltán vádlott pedig ugyanazon gyilkos­
ság bűntettében, mint a btk. 69. §. 2. pontja 
szel'inti bűnsegéd, bűnösnek mondatik ki, és 
ezért: 

Zsoldics Mihály és Papp Béla vádlottak - a 
btk. 278. és 71. §-ai alapján - kötél általi 
halálbüntetésre ; 

Papp Zoltán vádlott pedig - a btk. 278., 72. 
és 66. §-ai alapján - 8, azaz nyolcz évi fegy­
házra, mint főbüntetésl'e s a btk. 289. §-a alap­
ján, a szabadságvesztés-büntetés kiállásától szá­
mított 5, azaz ötévi hivatalvesztésre, mint 
mellékbüntetésre itéltetett. 
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A magy. kir. Curiának 1900 szeptember hó 
13-án 8940/1900. b) szám alatt hozott itéletével 
a törvényszék itéletét helybenhagy ta Zsoldics 
Mihály halálbüntetése azonban legfelsőbb kegye­
lemből életfogytiglani fegyházbüntetésre változ .. 

tatott át. 

IV. A kivégzés. 

A legfelsőbb biróság itéletét, miután Papp 
Bélára vonatkozó kegyelmi kérvény t ő felsége 
elvetette, 1900 november 20-án hirdette ki a 
szatmári kir. törvényszék a foglyok előtt. 

Papp Bélát az egy évi fogház és a lelkiisme­
ret mardosásai nagyon megviselték. Lesoványo­
dott arczának szemgödreiben csak mélyen ben­
ülő nagy szemei és ezeknek élénk fénye emlé­
keztettek még az egykori daliás huszárhadnagyra 
és gavallérra. A fogházfelügyelő hivására, ki 
elővezetésével megbizatott, Papp Béla nagyon 
izgatott lett és minden rábeszélés daczára csak 
a legkomolyabb eszközökkel volt rávehető, hogy 
az itélethirdetésre menjen. Zsoldics Mihály, a, 
mint a törvényszék előtt leendő megjelenésre 
felszólították, megremegett, sápadt arcza még 
halaványabb lett és emígy fohászkodott: Ó Uram 
Teremtőm, segíts meg. Papp Zoltán a hírt egy­
kedvüen, az őt jellemző cynizmussal fogadta. 

A törvényszék elnöke a foglyok előtt az ité-· 
letet kihirdetvén, Papp Bélát, kit a váratlan 
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eredmény teljesen megtört, intette, hogy szálljon 
magába és forduljon Istenhez, kitől sohasem lett 
volna szabad eltérnie. 

Papp Béla még a siralomházban sem tanusí­
tott bűnbána.tot és magába szállást és annak 
mutatkozott, a ki volt, t. i. egy megrögzött gaz­
ember. A melléje rendelt lelkész vigasz-szavait 
eleinte azzal utasította vissza, hogy lelki vigaszra 
nincs szüksége, tisztában van ő testével, lelkével 
egyaránt. Utolsó kivánságakép kifejezte, hogya 
mikor felakasztják, fényképezzék le és küldjék a 
fényképet atyjának. Midőn pedig tudatták vele, 
hogy ily kivánságot nem teljesíthetnek, kijelen­
tette, hogy végrendelkezni óhajt s annak értel­
mében azt a kötelet, melylyel felakasztják, aty­
j ának hagyj a. 

Este felé az elitélt mindjobban megtört és a 
lelkészt magához kéretvén, fel vette az urvacso­
ráját. 

Ismerőseitől a következő levélben bucsuzott el : 

Isten veletek! 
A hosszú kínoknak és szenvedéseknek, miket 

elviselnem kellett, - mire ezt a pár sort olvas­
sátok - már vége. Nagyot vétkeztem; megbo­
csáthatlant mindazok ellen, kik szerettek, kik 
velem barátságban voltak; de mindnyájatokhoz 
van egy kérésem most, midőn a könyörülő halál 
eljött, (bármily rút alakban) s megszabadítotl 



Emlékeitekben egy kicsinyke kis helyt hagyjatok 
s ha lehetséges, bocsássatok meg s ne engem 
sajnáljon az, a ki közületek tán sajnál, hanem 
azt a szegény áldott jó Anyámat! 

Isten veletek! Már ezt a más világról küldöm. 
Papp Béla. 

Egy imakönyv tiszta lapjára a következő soro-

kat j egye zte fel: 

Holnap ilyenkor már a levegőben lógok 
De csak testileg. 
Lelkem száll ... száll ... száll hozzátok, 
Kiket szerettem. 
Tartsd meg emlékezetedben életedben. 
Gondolj reám. 1900 nov. 21. Papp Béla. 

Papp Béla az egész éjjelt virrasztva töltötte. 
Reggel felé nagyon izgatott lett, papirszeletekre 
mindenfélét irkált s elbúcsúzott fiától is irván: 
Béczi, édes kicsi gyermekem reád emlékezem. 
Talán nem is fogod tudni, ki volt az atyád. 

Utolsó öröme a szerencsétlen nyomorultnak 
az volt, hogy saját ruhájában állhatott a bitó 
alá. 

A szomorú dráma végjelenete a szatmári kir. 
törvényszék udvarán játszódott le. Papp Bélát, 
1900 november hó 23-án reggel 7 órakor fel­
akasztották. 
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V. Végszó. 

A szatmári bérgyilkosság kiderítésében fényes 
tanujelét látjuk a kötelességérzetnek, a szolgálat 
iránti odaadó buzgalomnak, tÖl'hetetlen kitar­
tással párosult leleményességnek és a szakis­
meretek helyes alkalmazásának. Ezen ki váló 
katonai erények tették lehetővé, hogy egy nem­
csak az országban, hanem messze földön álta­
lános feltünést keltett ocsmány bűntény nap­
fényre került s annak tettesei méltó bűnhödésü­
ket elvehették. A szatmári bérgyilkosság kiderí­
tése méltán sorakozhatik a csendőrség által 
eddig kivívott hasonló szép eredményekhez, 
újabb babérlomb azon koszorúban, mely intéz­
ményünk köré fonódik. A fent leirtakhoz hasonló 
eredményes működés biztosítja intézményünk 
részére a hatóságok és a lakosság elismerését és 
bizalmát, egyuttal biztosítéka a multak fényes 
traditióinak is. 

A jelen esetben annál nagyobb a csendőrség 
érdeme, mert a tett Szatmár sz. kir. város, 
tehát nem a csendőrség felügyeletére bizott 
területen - követtetett el, ennélfogva a bűn­
tény felderítése szorosan véve nem is volt a 
csendőrség szolgálati kötelessége. 

TeutschHl,nder Hugó őrmester azonhan mélyen 
átérzett kötelességtudásból ennek daczára magára 
vállalta a súlyos fáradalmakkal járó rejtélyes 



bűntény nyomozását és ez által tanujelé adta 
annak, hogy kenő kitartás mellett ér a szüksé­
ges 8zakismeretek birtokában a legrej ~lye8ebb 
és legbonyolultabb esetek is iel . eríth€ iSk és ez 
által a megsértett jogrendnek elér étel szolgál-

tatható. •• 
A honvéclelmiminiszter úr O --ag) méi ósága 

ezen ki váló altiszt érdemeit méltán landó, öt 
miniszteri dicsérő okirattal tünt"€tte ki, a belügy-

" miniszter úr O agyméltósága pedig 40 korona 

jntalomclijban részesítette. 
Csendőrök . 
~ fenti eset követendő példá muasson, hogy 

hasonesetek elöfordultával csüggec1e::t nem is­
merve, lankadatlan buzgalommal és ki arlá5sa.1 
működve hasonló szép eredmények eleré::ére 
törekedjetek és akkor a sikEr és az éli:merés 
sem fog késni, mert a becsüle es munka meg-

:ermi a maga g5 ümölcsét: a babért. 

, 
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